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Aizejošā valdība atbal-
stījusi Eiropas un valsts 
naudas piešķiršanu krī-
zes skartajām lauksaim-
niecības nozarēm. 

Kā liecina Zemkopī
bas ministrijas (ZM) snieg
tā informācija, valdībā iz
skatīts informatīvais ziņo
jums par kritisko situāciju 
lauksaimniecībā, kas ietek
mē lauksaimniecības pro
duktu ražotāju ekono
misko dzīvotspēju, un 
iespējamajiem situācijas ri
sinājumiem. Valdība atbal
stījusi ZM ieceri lauksaim
nieku atbalstam izmantot 
Eiropas Komisijas piešķir
to 6,79 miljonu eiro ārkār
tas finansējumu. Valdība 
arī atļāvusi ZM ne vairāk 
kā piecus miljonus eiro kā 
valsts atbalstu novirzīt kre

dītprocentu likmju daļējai 
dzēšanai un apdrošināša
nas prēmiju apmaksai pil
nā apmērā par 2023. gada 
ražas, dzīvnieku, sējumu 
un stādījumu apdrošināša
nu. Tiesa, šie pieci miljoni 
ministrijai būtu jāatlicina, 
pārskatot zemkopības re
sora finansējumu. 

Atbalsts no 
vairākiem avotiem

Kādēļ zemniekiem šo
gad blakus ES ārkārtas at
balstam ir vajadzīgs arī 
valsts atbalsts? ZM pār
stāvji skaidro – kritisko si
tuāciju lauksaimniecībā 
ir radījis vairāku apstākļu 
kopums. Proti, tas ir ražo
šanai svarīgu resursu, iz
ejvielu un lopbarības ce
nas ievērojamais kāpums 
vienlaikus ar vairāku pro
duktu iepirkuma cenas sa
mazināšanos. Tāpat situā
ciju esot ietekmējis šī gada 

pavasara trīs mēnešus il
gais sausums, nepieredzē
ti stiprās salnas un vasaras 
lielgraudu krusa. Tas viss 
krasi ietekmējis ražas sa
mazinājumu. Kopējie no
zares zaudējumi naudas 
izteiksmē 2023. gadā va
rot sasniegt 412 miljonus 
eiro. ZM norāda, ka paš
laik esot apdraudēta dau
dzu lauksaimnieciskās 
produkcijas uzņēmumu 
ekonomiskā dzīvotspēja 
un arī turpmākā pastāvē
šana. Neparedzot valsts at
balstu, pašreizējā nelabvē
līgā tirgus un klimatiskā 
situācija var likt lauku uz
ņēmējiem pārtraukt saim
niecisko darbību un izstā
ties no lauksaimniecības 
tirgus. Arī Lietuva, Igau
nija, Somija, Zviedrija, Vā
cija un Čehija plāno pie
mērot valsts atbalstu sa
viem lauksaimnieciskās 
produkcijas ražotājiem. 

Tas nozīmē, ka atbalsts va
jadzīgs arī Latvijas lauk
saimniekiem, lai viņi spē
tu izturēt konkurenci Bal
tijas jūras reģionā.

Lai lauksaimnieki sa
ņemtu ES ārkārtas atbalstu 
no EK piešķirtajiem 6,79 
miljoniem eiro, ZM ir vei
kusi izvērtējumu, nosakot 
nelabvēlīgās situācijas vis
vairāk skartos sektorus. 
Nosacījumi ES ārkārtas at
balsta piešķiršanai jāno
saka pašām dalībvalstīm, 
raugoties, lai netiktu radī
ti tirgus vai konkurences 
kropļojumi un novērstu 
pārkompensācijas risku, 
uzsver ministrijas pārstāv
ji. Paredzēts, ka 3,4 miljoni 
tiks novirzīti salnas skarta
jām saimniecībām, lai tās 
var sagatavoties nākamā 
gada sezonai, bet atliku
sī summa – kredītprocen
tu dzēšanai. Ārkārtas ES 
atbalsts ir jāizmaksā lauk

saimniekiem līdz nākamā 
gada 31. janvārim.

Kā dalīs līdzekļus?
Kā tiks sadalīts atbalsts? 

ZM pārstāve Dagnija Mu
ceniece norāda, ka šis jau
tājums tiks izlemts kopīgi 
ar lauksaimnieku organi
zācijām, bet Eiropas Komi
sija par šo lēmumu jāinfor
mē līdz 30. septembrim. 
Tikmēr Latvijas Lauksaim
niecības kooperatīvu aso
ciācijas (LLKA) ģenerāldi
rektors Rolands Feldmanis 
skaidro, ka šis finansējums 
ir nepieciešams, lai snieg
tu atbalstu primārajiem ra
žotājiem ganāmo mājlo
pu audzēšanas, piena lop
kopības, graudaugu, rapšu 
un kartupeļu nozarēm. Pa
redzēto atbalstu varētu iz
mantot apgrozāmo līdzek
ļu kredītprocentu dzēšanai 
gan "Altum", gan arī ko
mercbanku izsniegtajiem 

aizdevumiem, lai risinātu 
esošo situāciju lauksaim
niecības nozarē saistībā ar 
klimatisko apstākļu radīta
jām sekām. 

Latvijas Bioloģiskās 
lauksaimniecības asociāci
jas vadītājs Gustavs Nor
kārklis atzīst, ka pagaidām 
vēl konkrēti nav zināms, cik 
liels būs atbalsts. Paredzams, 
ka valsts atbalstu varētu sa
ņemt salnās cietušās augļ
kopju un dārzeņu audzē
šanas saimniecības. Tāpat 
atbalsts tiks piešķirts kredīt
procentu dzēšanai un būs ie
spējams saņemt bezprocen
tu aizdevumu uz diviem ga
diem. Tas gan nepalīdzēšot 
mazajām un vidējām lopko
pības saimniecībām, bet drī
zāk šaurai grupai – graud
kopjiem un lielajām piena 
lopkopības saimniecībām. 
Te nu paveras iespējas jauna
jam zemkopības ministram 
šo situāciju mainīt.  

Piešķirs naudu krīzes skartajiem

APSPRIEŽ

Veidos tūristu mītņu īres 
regulējumu

Izvērtējot iespējas pilnveidot normatīvo 
regulējumu tūrisma jomā ar mērķi mazināt 
nelegālo tūrisma pakalpojumu sniegšanas 
riskus, kā arī iepazīstoties ar Eiropas Parla
menta Regulas projektu par datu vākšanu 
un kopīgošanu saistībā ar izmitināšanas vie
tu īstermiņa īres pakalpojumiem un ES da
lībvalstu pieeju īstermiņa īres pakalpojumu 
regulējuma izstrādē, Ekonomikas ministri
ja secinājusi, ka Latvijā būtu izveidojams īs
termiņa īres mītņu reģistrs, vienlaikus defi
nējot arī īstermiņa īres mītnes specifiku un 
konkrētas prasības to darbībai.

Pēdējos gados ļoti strauji ir notikusi eko
nomikas digitalizācija, tostarp tiešsaistes 
platformu izmantošana preču pārdošanā vai 
pakalpojumu sniegšanā, tajā skaitā īstermi
ņa īrei, kas lielākoties tiek piedāvāta, izman
tojot digitālās tiešsaistes platformas. Īster
miņa īres mītņu darījumu noslēgšana Lat
vijā tiek piedāvāta dažādās tīmekļvietnēs 
un tiešsaistes platformās ar/bez rezervēša
nas tiešsaistē iespējas (piemēram, "AirBnB.
com", "Booking.com", "Expedia.com", "Tri

padvisor" u.c.). Latvijas tūrismam ir rakstu
rīga tūrisma pakalpojumu sniegšana lauku 
mājās, kūrorta pilsētās arī dzīvojamās mā
jās, tostarp dzīvokļos. 

Šī gada nogalē varētu tikt apstiprināta Ei
ropas Parlamenta Regula par datu vākšanu 
un kopīgošanu saistībā ar izmitināšanas vie
tu īstermiņa īres pakalpojumiem un ar ko 
groza Regulu (ES) 2018/1724, kas ES līmenī 
tiek izstrādāta ar mērķi mazināt nelegālu tū
risma pakalpojumu sniegšanas risku un no
drošināt īstermiņa īres pakalpojumu noza
res uzraudzību. Regulas projekts paredz pie
nākumu dalībvalstīm ieviest īstermiņa īres 
vienību un izīrētāju reģistru, kas atvieglos 
tiešsaistes platformu dalībnieku identificēša
nas procedūru. Līdz ar to, lai mazinātu fizis
ko personu nereģistrētu saimniecisko darbī
bu nekustamo īpašumu izīrēšanas jomā, to
starp nelegālo izmitināšanas pakalpojumu 
sniegšanas riskus, tādējādi mazinot ēnu eko
nomiku īstermiņa īres mītņu jomā, kā arī lai 
nodrošinātu pilnvērtīgu statistikas datu ie
guvi, apzinot patiesos īstermiņa īres mītņu 
tirgus apmērus, ministrija rosina Regulas ie
viešanas rezultātā pilnveidot jau esošu vai iz
strādāt jaunu datu ieguves rīku attiecībā uz 
īstermiņa īres mītnēm un tajās sniegtajiem 
pakalpojumiem. LETA

STĀJAS SPĒKĀ

Patērētāji varēs iesniegt 
kolektīvās prasības

Saeima galīgajā lasījumā apstiprināju
si grozījumus Patērētāju tiesību likumā un 
grozījumus Civilprocesa likumā, ieviešot 
Latvijā jaunu, efektīvu un iedarbīgu pro
cesuālo mehānismu patērētāju kolektīva
jām prasībām. 

Kolektīvo prasību iespēju pavēršana 
nodrošinās augsta līmeņa patērētāju tie
sību aizsardzību un atvieglos patērētājiem 
pieeju tiesai, lai saņemtu patērētāju tiesību 
pārkāpuma rezultātā radītā kaitējuma at
līdzinājumu. Bieži patērētāji izvēlas nevēr
sties tiesā ar individuālām prasībām, jo tas 
ir dārgi, sarežģīti, laikietilpīgi, un bieži pa
tērētājs ir nevienlīdzīgā situācijā, salīdzi
not ar komersantu un komersantam pie
ejamajiem resursiem.  

Kolektīvās prasības varēs celt par pār
kāpumiem plašā nozaru klāstā, ieskaitot, 
piemēram, finanšu pakalpojumus, datu 
aizsardzību, ceļojumus un tūrismu, ener
ģētiku vai telekomunikācijas – ciktāl runa 
ir par patērētāju tiesību aizsardzību. Lat
vijā ieviestais mehānisms paredz, ka patē

rētājiem ir jāpauž griba iestāties kolektīva
jā prasībā. Kvalificētā institūcija informēs 
patērētājus par iespēju pieteikties kolektī
vajai prasībai, informējot atbilstošā sazi
ņas līdzeklī, lai sasniegtu maksimāli daudz 
patērētāju, ko skāris pārkāpums. Tiem pa
tērētājiem, kuri dažādu iemeslu dēļ nebūs 
varējuši pieteikties sākotnēji, tiks atkārto
ti dota iespēja pieteikties kolektīvajai pra
sībai brīdī, kad prasība tiks iesniegta tie
sā. Piesakoties kolektīvajai prasībai, patē
rētājam ir jādod piekrišana kvalificētajai 
institūcijai pārstāvēt patērētāju, jānorā
da savs prasījums un jāiesniedz dokumen
ti, kas pamato prasījumu. Ja kvalificētā in
stitūcija konstatē, ka patērētāja pieteikums 
neatbilst noteiktajām prasībām, patērētā
ju informē par trūkumiem un nosaka ter
miņu to novēršanai. Ja noteiktajā termiņā 
trūkumi netiek novērsti, patērētāju infor
mē par to, ka dalība patērētāju kolektīvajā 
prasībā tiek atteikta.

Lai nodrošinātu, ka ar patērētāju ko
lektīvajām prasībām saistītās tiesvedības 
izmaksas neliedz kvalificētajām institū
cijām efektīvi īstenot savas tiesības, li
kumprojekts paredz, ka kvalificētās in
stitūcijas ir atbrīvotas no tiesas izdevu
mu samaksas.  LETA

Turpinājums no 5. lpp.

Taču pie mums būvnie
kam pasmelt melnzemi no 
karjera joprojām sanāk lē
tāk un  pagaidām nekas ne
mainās. Būtībā tas attie
cas arī uz citiem pakalpo
jumiem vai preču ražošanu 
no plastmasas, tekstila vai 
stikla. Kamēr valstiskā lī
menī uzņēmējam nav at
balsta programmas, izvē
lēties otrreizējās izejvielas 
savu preču ražošanai nav 
motivācijas. 

Daļēji tā arī ir atbilde, 
kādēļ neesam investējuši 
otrreizējo izejvielu galapro
dukta ražošanā Latvijā. 
Taču ļoti nopietni turpi

nām darīt to, kas ir mūsu 
profils. Šobrīd noslēguma 
fāzē ir milzīgs investīciju 
projekts Olainē, kura rezul
tātā PET pārstrāde un gra
nulu ražošana būs integrēta 
vienuviet, kļūsim par vie
niem no līderiem ES mēro
gā šajā jomā. 

Tad ar biznesa attīstī-
bu un investīcijām Latvijā 
viss ir kārtībā vai nav? 

Pēdējos gados pārstrā
des attīstībā esam investē
juši vairāk nekā 10 miljonus 
eiro un šobrīd mūsu rūpnī
cās "PET Baltija" un "Nordic 
Plast" spējam saražot jau ap 
50 000–60 000 tonnu pār
strādāta polimēra granulu 

gadā. Absolūti lielāko daļu 
no izejvielām ievedam un 
praktiski visu eksportējam.  

Tomēr otrreizējo izejvie
lu tirgus ir izaicinošs. Ta
gadējos apstākļos, kad kara 
un energoresursu dārdzī
bas dēļ pārstrādes izmak
sas ir pieaugušas, uzņēmē
jiem izdevīgāk kļūst izman
tot pirm  reizējos resursus, 
arī no trešajām valstīm ie
vestos. Āzijas valstis, seviš
ķi Indija un Ķīna, turpi
na no Krievijas iepirkt Ei
ropas sankcijām pakļauto 
naftu un gāzi. Līdz ar to šo
brīd Eiropas tirgu pārplūdi
na lēti Āzijas izcelsmes pir
mreizējie materiāli. Eiropa 
faktiski ir sprukās, jo grib 

rādīt priekšzīmi attiecībā 
uz sankciju ieviešanu pret 
Krieviju un Baltkrieviju, bet 
līdz galam nezina, ko iesākt 
ar blaknēm. Tas ietekmē ne 
tikai sankciju galveno ideju, 
bet arī Eiropas zaļos mēr
ķus un veselīgu konkurenci 
tirgū, kas jau tā ir kļuvis iz
aicinošs atkritumu pārstrā
des nozarei.

Un kādas ir uzņēmuma 
vadītāja stratēģiskās pār-
domas šajā sakarā? 

Uz vietas kopā ar po
litiķiem jāpievēršas tēmai 
par kritērijiem publiskajos 
iepirkumos. Vai importē
jam no jebkuras vietas pa
saulē un aizveram acis uz 

Zaļo kursu, vai arī mai
nām noteikumus. Savukārt 
Eiroparlamenta līmenī jā
tiek skaidrībā par produk
tiem, ko saražo ar lielām 
CO2 emisijām un  neilgt
spējīgā veidā – tiem jāpie
mēro lielāki nodokļi vai jā
ceļ ievedmuita. Piemēram, 
PET granulām ievedmuitas 
no trešajām valstīm vispār 
vairs nav. 

Latvijā ir jauna valdība 
un arī jaunas cerības? 

Manā skatījumā attiecī
bā uz ekonomiku pirmajam 
darba kārtības jautājumam 
jābūt darba tirgus libera
lizācijai. Tas būtu numur 
viens. Ja nebūs darbaroku 

pieejamības, neredzu ne
kādas attīstības perspektī
vas.  Attiecībā uz Zaļo kur
su – jāpārņem labā prak
se kaut vai no tuvākajiem 
kaimiņiem. Piemēram, Lie
tuvā tagad veido publiskos  
investīciju fondus tādu uz
ņēmumu vajadzībām, kuri 
var pārkārtot un ražot Zaļā 
kursa kritēriju ietvaros. 

Izmaiņas iepirkumu kri
tērijos, otrreizējie materiāli 
"Rail Baltic", Rīgas apved
ceļa un citos lielajos infra
struktūras objektos, sākot 
ar trokšņu barjerām, teh
nisko kompostu un citām 
zaļajām komponentēm – 
arī tas jau būtu solis parei
zajā virzienā un uz priekšu. 

 Simanovičs:  Audzēt ražošanu Latvijā ir grūti


